

## EDITORIAL / VORWORT

**Missio Dei – Getting Drawn into God’s Dynamics**

The three scientific institutes at St. Augustin (Germany) are dedicated to foundational interests of the Divine Word Missionaries: mission and missiology, cultures and peoples, and the relationship to China. All three institutes commemorate this year some sort of anniversary: The *Anthropos Institute* was founded 90 years ago<sup>1</sup> building on the already well-established journal *Anthropos* dating from 1906. The Missiological Institute—*Steyler Missionswissenschaftliches Institut*—was started 60 years ago; the foundation was defined by the publication date of the first volume of the series “*Studia Instituti Missiologici SVD*.”<sup>2</sup> Finally, the Institute *Monumenta Serica* had been initiated in Beijing in 1935, moved to Japan and the USA, and 50 years ago, it was decided to locate it at St. Augustin.

What could institutes dedicated to research and publication do in order to somehow commemorate their anniversaries other than come together for some reflection and organise a conference or a workshop? Luckily, there is another anniversary which provides the three Institutes in St. Augustin with a shared focus: Seventy years ago, the International Missionary Council’s conference at Willingen (Germany) reflected on the meaning and perspective of mission after the breakdown after World War II and in the early years of the Cold War. The Willingen Conference is known for the mission perspective of *missio Dei*, though at the Conference the term was not used.

*Missio Dei*, participating and getting involved in what God does in the world, in society and in creation—that is probably in some way or other the desire and task of any missionary. In different manners, this longing and commitment could also be seen in the work of the three St. Augustin institutes. It is wide enough a perspective to allow approaches to the general SVD understanding of mission from the specific tasks of each of the institutes.

This issue of *Verbum SVD* takes up some inspirations from the *missio Dei* proposal. The first articles deal with the Willingen Conference and some of its interpretations: To start with, we reprint two of the

---

<sup>1</sup> See Stanisław Grodz/Sebastian M. Michael/Roger Schroeder (eds.), *Giants’ Footprints. 90<sup>th</sup> Anniversary of Anthropos Institute (1931–2021)* (Collectanea Instituti Anthropos 53), Baden-Baden: Academia Verlag 2021.

<sup>2</sup> Karl Müller SVD (ed.), *Missionsstudien* (Studia Instituti Missiologici SVD 1), Kaldenkirchen: Steyler Verlagsbuchhandlung 1962.

Statements the Conference issued 70 years ago: *On the Missionary Calling of the Church* and its *Theological Basis*. These two texts allow our readers to perceive the tone and scope of discussions at Willingen. And this initial article also shows in the juxtaposition of texts that the SVD General Chapter five decades later used an astonishingly similar approach. D. Nagy's contribution contextualises the Willingen Conference and its proposals, while C. Tauchner places *missio Dei* in a wider context of developments within the Roman Catholic Church.

One of the central concerns at Willingen was the situation in China which had turned communist only a few years before the conference. Some of the participants in Willingen had been expelled from their mission in China shortly before, the Korean War was in full swing, so this part of the world was very much on the agenda. Two contributions refer to China and look at missionary developments there in historical perspective: The Rites Controversy and search for Chinese expressions of the Christian faith (C. von Collani), and the roots and surprising consequences of the expulsion of foreign missionaries after 1949 (E. Giunipero).

The third section of articles deals with different aspects of a "mission of God": The entire Bible points towards God as the Lord of history and creation (V. Nguyen); the commitment to JPIC (justice, peace and the integrity of creation) pays tribute to this fact of God present in creation and history and articulates the service to God in our days (P. Phan and J. Boeing). These three articles reflect along the SVD "characteristic dimensions" of Bible and JPIC. E. Tiefensee draws on the particular situation of Germany and its setting in an advanced and even "forced secularity" which demands "rethinking" mission not only in central Europe.

Finally, there are two reflections relating to the SVD General Chapter of the year 2000 which adopted the perspective of God's mission to a certain extent: L. Stanislaus presents aspects of the SVD Generalate's work in the horizon of such an understanding of mission and its practical consequences. C. Tauchner returns to the General Chapter itself and highlights important elements and steps to arrive at an implementation of such mission perspectives, as they were laid out at the General Chapter, in order to make God's mission the guiding view of the Congregation.

The entire issue of *Verbum SVD* orbits around the two poles of the SVD and its General Chapter, with the ensuing developments for the practice of mission, and the conceptualisation of *missio Dei*, as it has developed from the Willingen Conference in the subsequent decades. It is unavoidable that some of the contributions employ internal SVD

vocabulary and refer to sources which may be hard to access for readers outside SVD circles.

*Missio Dei* has to do with the *processiones* in God, so movement and development does not come as a surprise, neither for the comprehension of God nor for the ways the church lives in this world. Neither the Willingen perspective of a *missio Dei* nor the SVD General Chapter of 2000 were meant to become Archimedean points for the application of an absolute certainty of how to perform mission and live in the presence of God. Rather, they serve to renew the impulses for the further development of missionary discipleship in God's loving care and in faithfully adjusting to new challenges in the growing freedom of the commitment of mission.

### **Missio Dei – Sich hineinziehen lassen in Gottes Dynamik**

Die drei wissenschaftlichen Institute in St. Augustin (Deutschland) widmen sich grundlegenden Interessen der Steyler Missionare: Mission und Missiologie, Kulturen und Völker sowie die Beziehung zu China. Alle drei Institute begehen in diesem Jahr eine Art Jubiläum: Das *Anthropos-Institut* wurde vor 90 Jahren gegründet<sup>3</sup> und baute auf der bereits gut etablierten Zeitschrift *Anthropos* aus dem Jahr 1906 auf. Das Steyler Missionswissenschaftliche Institut wurde vor 60 Jahren ins Leben gerufen; die Gründung wurde auf das Erscheinungsdatum des ersten Bandes der Serie „*Studia Instituti Missiologici SVD*“<sup>4</sup> festgelegt. Das Institut *Monumenta Serica* schließlich wurde 1935 in Peking gegründet, wanderte nach Japan und in die USA und wurde vor 50 Jahren in St. Augustin angesiedelt.

Was würden Institute, die sich der Forschung und Veröffentlichung widmen, zur Feier ihrer Jubiläen anderes tun als sich zum Nachdenken zusammenzufinden und eine Konferenz oder einen Workshop zu veranstalten? Glücklicherweise gibt es ein weiteres Jubiläum, das den drei Instituten in St. Augustin einen gemeinsamen Fokus bietet: Vor siebzig Jahren reflektierte die Konferenz des Internationalen Missionsrates in Willingen (Deutschland) über die Bedeutung und die Perspektive der Mission nach den Zusammenbrüchen durch den Zweiten Weltkrieg und in den ersten Jahren des Kalten Krieges. Die Konferenz in Willingen wurde wegen ihrer Missionsperspektive der *missio Dei*

<sup>3</sup> Siehe Stanisław Grodz/Sebastian M. Michael/Roger Schroeder (Hrsg.), *Giants' Footprints. 90<sup>th</sup> Anniversary of Anthropos Institute (1931–2021)* (Collectanea Instituti Anthropos 53), Baden-Baden: Academia Verlag 2021.

<sup>4</sup> Karl Müller SVD (Hrsg.), *Missionsstudien* (Studia Instituti Missiologici SVD 1), Kaldenkirchen: Steyler Verlagsbuchhandlung 1962.

bekannt, obwohl dieser Begriff auf der Konferenz nicht verwendet wurde.

*Missio Dei*, die Teilhabe und Mitwirkung an dem, was Gott in der Welt, in der Gesellschaft und in der Schöpfung wirkt – das ist wohl auf die eine oder andere Weise der Wunsch und die Aufgabe eines jeden Missionars und jeder Missionarin. Auf unterschiedliche Weisen lassen sich diese Sehnsucht und dieses Engagement auch in der Arbeit der drei Sankt Augustiner Institute erkennen. Die Perspektive ist weit genug, um aus den spezifischen Aufgaben der einzelnen Institute heraus Ansätze für das allgemeine Missionsverständnis der SVD zu ermöglichen.

Die vorliegende Ausgabe von *Verbum SVD* greift einige Anregungen aus dem Ansatz der *missio Dei* auf. Die ersten Artikel befassen sich mit der Konferenz in Willingen und einigen ihrer Interpretationen: Zunächst drucken wir zwei der Erklärungen ab, die die Konferenz vor 70 Jahren abgegeben hat: *Über die missionarische Berufung der Kirche* und ihre *theologische Grundlage*. Anhand dieser beiden Texte können sich unsere Leserinnen und Leser ein Bild von Ton und Umfang der Diskussionen in Willingen machen. Und dieser erste Artikel zeigt durch die Gegenüberstellung von Texten auch, dass das Steyler Generalkapitel fünf Jahrzehnte später einen erstaunlich ähnlichen Zugang verfolgte. Der Beitrag von D. Nagy kontextualisiert die Konferenz von Willingen und ihre Vorschläge, während C. Tauchner die *missio Dei* in einen größeren Kontext der Entwicklungen innerhalb der römisch-katholischen Kirche stellt.

Eines der zentralen Themen in Willingen war die Situation in China, das nur wenige Jahre vor der Konferenz kommunistisch geworden war. Einige der Teilnehmer in Willingen waren kurz zuvor aus ihrer Mission in China vertrieben worden, der Koreakrieg war in vollem Gange, und so stand dieser Teil der Welt ganz oben auf der Tagesordnung. Zwei Beiträge beziehen sich auf China und beleuchten die dortigen missionarischen Entwicklungen in historischer Perspektive: Der Ritenstreit und die Suche nach chinesischen Ausdrucksformen des christlichen Glaubens (C. von Collani), und die Wurzeln und überraschenden Folgen der Vertreibung ausländischer Missionare nach 1949 (E. Giunipero).

Der dritte Abschnitt der Artikel befasst sich mit verschiedenen Aspekten einer „Mission von Gott her“: Die gesamte Bibel weist auf Gott als den Herrn der Geschichte und der Schöpfung hin (V. Nguyen); das Engagement für GFS (Gerechtigkeit, Frieden und Bewahrung der Schöpfung) würdigt diese Tatsache, dass Gott in der Schöpfung und der Geschichte gegenwärtig ist, und formuliert den Dienst an Gott in unserer Zeit (P. Phan und J. Boeing). Diese drei Artikel orientieren

sich an den beiden „charakteristischen Dimensionen“ von Bibel und GFS der Steyler. E. Tiefensee geht auf die besondere Situation Deutschlands und seine Einbettung in eine fortgeschrittene und sogar „erzwungene Säkularität“ ein, die ein „Umdenken“ der Mission erfordert – nicht nur in Mitteleuropa.

Schließlich gibt es zwei Überlegungen zum Steyler Generalkapitel des Jahres 2000, das in gewisser Weise die Perspektive der Mission Gottes einnahm: S. Lazar stellt Aspekte der Arbeit des Steyler Generalats im Horizont eines solchen Missionsverständnisses und seiner praktischen Konsequenzen dar. C. Tauchner kehrt zum Generalkapitel selbst zurück und hebt wichtige Elemente und Schritte hervor, um zu einer Umsetzung solcher Missionsperspektiven zu gelangen, wie sie auf dem Generalkapitel erarbeitet wurden, um die Mission Gottes zur leitenden Sicht der Kongregation zu machen.

Die gesamte Ausgabe von *Verbum SVD* kreist um die beiden Pole der Steyler Missionare und ihres Generalkapitels mit den sich daraus ergebenden Entwicklungen für die Missionspraxis, und der Konzeption der *missio Dei*, wie sie sich aus der Konferenz von Willingen in den Jahrzehnten danach entwickelt hat. Es ist unvermeidlich, dass einige der Beiträge SVD-internes Vokabular verwenden und auf Quellen verweisen, die für Leser außerhalb der SVD-Kreise schwer zugänglich sind.

*Missio Dei* hat mit den *processiones* in Gott zu tun, so dass es nicht überrascht, wenn von Bewegung und Entwicklung die Rede ist, weder für das Gottesverständnis noch für die Art und Weise, wie die Kirche in dieser Welt lebt. Weder die Perspektive von Willingen mit einer *missio Dei* noch das Steyler Generalkapitel von 2000 waren als archimedische Punkte gemeint, um eine absolute Gewissheit darüber zu bestimmen, wie man Mission betreibt und in der Gegenwart Gottes lebt. Vielmehr dienen sie dazu, die Impulse für die Weiterentwicklung der missionarischen Nachfolge in der liebenden Fürsorge Gottes und in der treuen Anpassung an neue Herausforderungen in der wachsenden Freiheit des Missionseinsatzes zu erneuern.

*Christian Tauchner SVD*